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 دومجلسه 

 دقیقه 5/79مدت زمان: 

 مکان: حسینه ارشاد

 

القاسم ابیاعوذ بالله الشیطان الرجیم بسم الله الرحمن الرحیم الحمدلله رب العالعین ثم الصلاة و السلام علی سیدنا و نبینا حبیب اله العالمین 

 مقدمه الفداء. المصطفی محمد و علی اهل بیته الطیبین الطاهرین المعصومین المکرمین سیما بقیة الله فی الارضین ارواحنا لتراب

آغازین ما در ماه مکرم رجب و در شب میلاد کنیم هم تبریک و خدا را شاکریم که این جلسه خدمت همه عزیزان هم خیرمقدم عرض می

گیریم و امیدواریم ان شاء الله از برکات این شب عزیز و باعظمت شود، به فال نیک میپرنور حضرت جواد الائمه علیهم السلام تشکیل می

شان با برکت قرین هست، شنیدید آن مند باشیم ان شاء الله. خیلی شب خوبی است. امام جواد علیه الصلاة و السلام نام نورانیمه ما بهرهه

تر از جواد علیه السلام بابرکتروایت نورانی از حضرت علی بن موسی الرضا علیه آلاف التحیة و الثناء را که فرمودند در عالم اسلام مولودی 

ترین برکت با وجود حضرت جواد علیه الصلاة و السلام در دسترس همه عالم اسلام یعنی عظیم« اعظم برکةً منه»متولد نشده، این صراحت 

هم در آن سرّ الهی وجود امام جواد علیه السلام و برای جامعه اراتمندان آن حضرت طبعاً این برکت مضاعف است. « فی الاسلام»قرار گرفته 

لوه اسمائی حضرت که در واقع تجلی نام جواد پروردگار متعال هست و هم از این جهت که خداوند تبارک و تعالی به برکت وجود هم در ج

ها، حکایتی بود ها و حکمتدانشحضرت جواد علیه السلام حقیقت امامت و ولایت را بیشتر آشکار کرد، امامت در کودکی و بعد آن فوران 

ها ها نیست. و از این قبیل نکتهمت یک امر قدسی و ملکوتی و حقیقتی آسمانی است. تعلیمی و مکتب رفتن و امثال ایناز این که این امر اما

ها برای این که ما با خدای دیگه. در هر صورت ان شاء الله که بر همه شما عزیزان مبارک باشد و یادمان هم باشد یکی از بهترین مناسبت

بیت علیهم السلام میلادش ترین امام اهلهای خداست و این مناسبت که جوانیدا کنیم، مناسبت میلاد حجتتری پمتعال ارتباط نزدیک

ای العادهها و مخاطرات، جمع عزیزمان مواجه هست و جامعه جهان ما، این نسبت خیلی نسبت فوقهست و با عالم جوانی و نیازها و انتخاب

ویم، از وساطت آن بزرگوار برای برقراری ارتباط با پروردگار متعال. ملاحظه هم کردید در دعاهای مند بشهاست که از شفاعت آن حضرت بهر

به این دو مولود مخصوصاً یعنی امام جواد علیه السلام و امام هادی « اللهم إنیّ اسئلک بالمولودین فی رجب»ماه رجب این جمله هست که 

اللَّهمَُّ إِنِّی أَسأَْلُکَ باِلمْوَلُْودیَْنِ فیِ رَجَبٍ مُحمََّدِ بنِْ »کنید برای تقرب به خدای متعال. وسل میکه در این ماه متولد شدند شما ت علیه السلام

ین دو حقیقت بزرگ، این دو نور من به وسیله ا« وَ أتََقَرَّبُ بِهِمَا إلِیَْکَ خیَْرَ القْرُبَ»گویید بعد می« عَلیٍِّ الثَّانیِ وَ ابنِْهِ عَلیِِّ بْنِ مُحمََّدٍ الْمنُتْجََبِ

جویم با این دو نفر و این دو فیض و این دو چشمه تقربّ می« أتََقَرَّبُ»ترین راه را برای قرب به پروردگار متعال انتخاب کردم، نزدیکخدایی 

جوانی به دوستان معمولاً توصیه الم فیض الهی و چشمه نور الهی، امیدواریم ان شاء الله از این فرصت هم عزیزان استفاده کنند، حالا توی ع

شان علاوه بر برکت معنا و تقرب که اصل مسأله است هم به امام جواد علیه السلام متوسل شان، برای برکت مادی زندگیکنم برای ازدواجمی

الله از فیض که امید داریم ان شاءمند باشند. این یک نکته به مناسبت این شب بسیار عزیز و باعظمت بشوند ان شاء الله فیض این توسل بهره

مند باشند ان شاء الله الرحمن. سعی هم بکنید که طبق یک قرار بین خودتان و خدای متعال در مناسبت مربوط به مان بهرهآن همه عزیزان

اش، مام بزرگوار، زندگیای هم داشته باشید یعنی یک کار معرفتی، در باره آن اائمه علیهم السلام چه ولادتی، چه شهادتی یک مطالعه

ها، فضیلتش، آثاری که از او هست، کلماتش، یک مراجعه معرفتی همه ما داشته باشیم، یک عهدی باشد که به این ترتیب این فرصت

لی الله در این جهت هم همه عزیزان موفق باشند، من یک حدیث خیمند شدن، امیدوارم ان شاءشود برای جلو رفتن و بهرههایی میفرصت

ثَلَاثٌ یبَلُْغْنَ بِالعْبَْدِ رضِْوَانَ »به شما هدیه بدهم که خیلی شیرین است این روایت. فرمودند:  زیبا هم از حضرت جواد علیه الصلاة و السلام

را به رضای  رساند، این سه عنوان چقدر باید مهم باشند. سه چیزی هستند که ماسه چیز هست که بنده خدا را به رضای الهی می« ...اللَّهِ

دانید مقام رضوان الهی فوق همه مقامات معنوی است. خب این سه خیلی مهم است بدانیم چه چیزهایی هستند، الهی و مقام رضوان که می

استغفار فراوان، با همان معنایی « فَارِکثَْرَةُ الِاستْغِْ»این سه تا است. یک: « کثَْرَةُ الِاستْغِْفَارِ وَ خفَْضُ الْجَانِبِ وَ کثَْرَةُ الصَّدقََةِ»حضرت فرمودند 

ای است واقعاً یک استغفار جامع. پس اول بار شدن و نورانی شدن، این تولد دوبارهکه استغفار دارد و این نو شدن و تمیز شدن و سبک

متعال هست با استغفار  کند از انسان، موانعی که بین ما و خدایمی های باطنیهای معنوی، رفع کدورتاستغفار است که رفع کدورت
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ها و توانیم آشتی کنیم با خدای متعال، اشتباهآید و میشود تا این باب گشوده است، تا این فرصت برای ما هست، تا نفس میبرطرف می

ترین ی از مهم، باید از این فرصت بهترین استفاده را بکنیم. اتفاقاً ماهش هم همین ماه رجب است. ماه رجب یکخطاهایمان را جبران کنیم

خفض الجانب یعنی تواضع، منتها وقتی کلمه خفض « وَ خفَضُْ الْجَانبِِ»دوم فرمودند اعمالش استغفار است چنان که ملاحظه فرمودید. 

که خطاب  (215شعراء/) «وَ اخفْضِْ جنَاحَکَ لِمَنِ اتَّبَعَکَ مِنَ الْمؤُمْنِینَ»شود برای تواضع یک نوع تواضع پیشرفته است، الجانب استفاده می

 «...وَ اخْفِضْ لهَمُا جنَاحَ الذُّلِّ منَِ الرَّحمَْةِ»شود دیگه. به پیامبر اعظم هست، یا آن جایی که در باره پدر و مادر هم از همین تعابیر استفاده می

باشد که قرین فروتنی و خاکساری  این حال تواضع و فروتنی بسیار پیش برنده است برای انسان، یعنی شخصیت انسان شخصیتی (24اسراء/)

اش در پیشگاه خدای متعال در برابر بندگان خدا، در برابر حقیقت، سخن حق، انسان حالت فروتنی داشته باشد و تواضع باشد. خب قله

سر صدق و اخلاص آنچه را  صدقه، منتها صدقه فراوان یعنی شما از« وَ کثَْرَةُ الصَّدقََةِ»گیرد. و سوم هم فرمودند خدای متعال دستش را می

گویند های مادی و معنوی این را در اختیار سایر بندگان خدا قرار بدهید، جالب است مثلاً میکه خدای متعال به شما کرامت کرده از داشته

برد، تا دیگه انواع میکند، غم از دل او شود چون این دل او را شاد میلبخند شما به روی انسان مؤمن صدقه است، ببینید از کجا شروع می

تواند در زندگی ماها باشد برای این که غمی را برطرف کنیم، مشکلی را حل کنیم، گرهی را باز کنیم و امام جواد هایی که میو اقسام جلوه

اد این خصلت علیه السلام که مظهر جود پروردگار متعال است و ما همیشه در ولادت آن حضرت یا هر وقت به یاد آن حضرت بیفتیم به ی

دی برسد و این جلوه نام خدای متعال در شخصیت او، در رفتار او، در قلب او افتیم. اگر کسی به مقام جواالعاده برجسته یعنی جود میفوق

خدای متعال مند است برای این که آن چیزی را که دستی است یعنی کاملاً انگیزهان شاء الله پیدا بشود، این رفتارش با دیگران رفتار گشاده

شود شود، چنین کسی میازایی در اختیار دیگران بگذارد. این میبه او داده، این را بدون هیچ نوع توقعی، بدون هیچ منتی، بدون هیچ مابه

اش، جزو طبع او اش، جزو بافت شخصیتیشود جزء شاکلهدیگه جواد. جواد این است که آن سخاوت، احسان، نسبت به دیگران این می

شود و بدانید که جود و سخاوت یک حقیقت الهی است بنابراین مربوط به بهشت است، جواد و سخی جای او توی بهشت است و نقطه می

شما ها است، چون جود اگر های مادی و اینها و دلبستگیاش هم توی خودخواهیمقابلش هم که بخل است دیگه، امساک است که ریشه

توحیدی داشته باشید، شرح صدر داشته باشید، رهایی شخصیتی داشته باشید، دلبستگی نداشته باشید،  بخواهید داشته باشید باید حال

شود انسان مبتلا ها است که باعث مینظری و اینهای مادی و کوتهنظری است، دلبستگیها است، نقطه مقابلش بخل است دیگه، تنگاین

تواند بهشتی بشود، جای بخیل فرمود بخیل نمیوسط جهنم است، طبق نص روایت. به... بخل آن وقت از جهنم است، بخیل هم جای او 

توی جهنم است، جهنمی است که خودش ساخته، این بخل جنس خودش جنس ناری است، در حالی که جود طبع و جنس آن از نور است. 

حضرت یک کثرت هم آورده، دیدید هم راجع به « لصدقةکثرة ا»ها را عمل کنیم. امیدواریم ان شاء الله خدای متعال توفیق بدهد دیگه این

کند که خدای متعال یعنی صدقه فراوان که دائماً دارد تمرین می« کثرة الصدقة»در باره صدقه هم فرمود « کثرة الاستغفار»استغفار فرمود 

داری کند دیگه. تا گشایی کند و دائماً هم سفرههای مادی و معنوی او از زندگی دیگران گرهبه دست او، به فکر او، به باطن او، به دارایی

آید یعنی من باید پول خردهایی که گاهی مثلاً ته جیبم هست یا دانید دیگه توی ذهن طرف میگوییم صدقه یک اشتباهی شده میمی

جیبی دارد، خیلی گسترده است شود صدقه. صدقه خیلی معنای عتوی کارتم هست این را مثلاً بریزم توی صندوق کمیته امداد، اسم این می

 در فرهنگ قرآن، که حالا من طبق همان معنا کردم برای شما. خب صلواتی بفرستید. 

مان بشویم. قرار ما خدمت عزیزان هم چنان که تان وارد بحثطلبیم از باطن امام جواد علیه الصلاة و السلام و با اجازهخب ما استمداد می

ودند این هست که ان شاء الله در این سلسله جلساتی که ما ماهانه محضرتان داریم یک خط معارفی را به جناب آقای سلیمانی عزیز فرم

تان عرض خواهیم هایی را خدمتبخشکم کم ای که توی ذهن ما هست اجازه بدهید فعلاً افشاء نشود،اتفاق شما دنبال کنیم، حالا این نقشه

الله فراوان خواهد بود به م باشد این اجتماع شما و حضوری که خواهید داشت برکاتش ان شاءخواهیکرد. یعنی یک اتفاق خیلی خوب می

ما بنا شد سلسله گفتارهایی را ماهانه تقدیم بکنیم و یک بسته معارفی ان شاء الله پیش رو خواهد  عنایت حضرت جواد علیه الصلاة و السلام،

با دوستان خودمان فکر کردیم دیدیم بهتر از مسأله مهدویت نیست که شدیداً به آن مان هم از هر جهت که مشورت کردیم موضوعبود. 

مندی باید خودش را به آن مجهز کند. این که اهل هر احتیاج داریم. و جزء معارف درجه اولی است که هر انسان مؤمن دردمند و دغدغه

ست. و ما افتخار این را داریم که اهالی روزگار حضرت بقیة الله الاعظم ترین معرفت ازمانی باید امام زمان خودشان را بشناسند، این واجب

توانستیم انجام بدهیم الشریف، مهدی موعود علیه الصلاة و السلام هستیم. بنابراین شاید یکی از بهترین کارهایی که میعجل الله تعالی فرجه 

ی و البته بسیار فاخر و بسیار پیش برنده و کمک کننده است. جلسات مهم، حیاتو موضوعاتی که در دستور قرار بدهیم این موضوع بسیار 

اش را هم ها را پیگیری کنند، روش پیگیریکنند این بحثمان که در این جلسات شرکت میهایی است برای این که عزیزانما طبعاً بهانه
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چنان که جلسه گذشته من به دوستانی که تشریف د بود. همتان تقدیم خواهیم کرد. یعنی یک جلسه تنها یک ارائه نخواهخدمتان شاء الله 

ای بشود و در واقع در آن ماه تا جلسه بعد عزیزان فرصت مطالعه داشته باشند، الله یک طرح مسألهداشتند توضیح دادم بناست که ان شاء

عاتی مستمر، تا ان شاء الله نتایج مناسبی را ما ها معرفی بشود، در اختیارشان قرار بگیرد و زمینه باشد برای یک خط مطالمنابعی به آن

تان، به حضور خواهد. خیلی بستگی دارد به خود شماها به حضورتان، به حضور فعالبتوانیم دریافت بکنیم. حالا ببینیم خدای متعال چی می

هم در ارائه، هم در دنبال  و مؤثر است، ها خیلی مهم است دیگهدهید اینهایی که خواهید داشت، عطشی که نشان میتان، به پیگیریجدی

خواهم یک طرح مسأله بکنم یعنی تان میمن امشب به امید خدای متعال در فرصتی که داریم با اجازهکردن و هم در به نتیجه رسیدن. 

رنمایی است از مباحثی یک نوع پرداختن به جوانبی از موضوع، امشب بیشتر بحث ما این جوری است. بگذار یک شاید مثلاً بشود گفت دو

تان خدمتالله همه ما بتوانیم دنبال کنیم. یک دورنمایی را من که باید در ارتباط با موضوع امام مهدی علیه السلام و معارف مهدوی ان شاء

ا با صلواتی تان توضیح دادم. خب موافق باشید مگذاریم برای همان ترتیبی که خدمتکنم و دیگه بقیه مطالب را میامشب تقدیم می

 مان را شروع کنیم. بحث

یعنی در واقع سخن از خاتم الاوصیاء است.  آیدخب عزیزان عنایت کنید که هر وقت بحث امام مهدی علیه الصلاة و السلام به میان می

آید سخن از خاتم الاوصیاء یعنی آخرین وصیّ الهی. این معنایش این خواهد بود که سخن از آن نقطه پایانی است، سخن از کسی به میان می

صلی الله علیه و آله و در خاتم انبیاء های الهی است. یعنی از نقطه آغاز همه انبیاء که آمدند کارشان بندی همه رسالتکه مأموریت او جمع

های خیلی خوب های خاتمیت بحثهای دور در باب خاتم الانبیاء و خاتم النبیین و بحثبندی شد که در این حسینیه در سالجمعسلم 

از خاتم انبیاء که سلسله  رسد به خاتم الانبیاء، سلسله انبیاء و بعداش میانجام شده، هست الان، این آثار در دسترس شما هست. خب همه

رسد به خاتم الاوصیاء. معنای خاتم الاوصیاء یعنی آن وجود ، میعلیه الصلاة و السلامطالب شود با سید الاوصیاء علی بن ابیاوصیاء شروع می

اما این بزرگوار هست.  بندی مأموریت همه جریان هدایت از آغاز تا انجام است. این مأموریتی است که بر عهدهمقدسی که مأموریتش جمع

گویم چشم همه انبیاء به خاتم انبیاء است، چشم خاتم انبیاء به خاتم اوصیاء است. کار با او این مطلب مطلب بسیار بزرگی است. لذا من می

ن بخش اتفاق بندی که در ایشود. اگر مراجعه کنید در فرهنگ قرآن کریم سخن از پایان کار عالم، جمعشود و نهایی میبندی میجمع

ترین آیات قرآن هست شاید جزء محکمافتد سخنی است آمیخته با استحکام، با امید، با روشنایی که آیاتی که مربوط به این موضوع می

کریم است، آیات مربوط به مهدی علیه السلام، آیات مربوط به آن نقطه نهایی و پایانی که در او مثل این که همه امیدهای بشر و همه 

هذا لبََلاغاً لقِوَمٍْ  إِنَّ فی*  وَ لَقَدْ کتَبَنْا فیِ الزَّبُورِ مِنْ بعَدِْ الذِّکْرِ أَنَّ الأْرَضَْ یَرثُِها عبِادیَِ الصَّالحِوُنَ»وهای بشر یک جا جمع شده است. آرز

ان شاء الله به این آیات مراجعه بفرمایید از زیباترین این آیات  که حالا (107تا  105انبیاء/ ) «وَ ما أَرْسَلنْاکَ إِلاَّ رَحمَْةً لِلْعالمَینَ* عابدِینَ 

خوانیم خوانیم وقتی سخن از امام مهدی علیه السلام هست از جمله آیات قرآنی میقرآنی است در موضوع بحث ما که معمولاً آن آیه را ما می

هذا لبَلَاغاً لِقوَمٍْ  إِنَّ فی»اش هم خیلی جالب است اما این آیه ادامه« رْضَ یَرثِهُا عبِادِیَ الصَّالحِوُنوَ لَقَدْ کتَبَنْا فیِ الزَّبوُرِ مِنْ بعَْدِ الذِّکرِْ أَنَّ الأَْ»

یعنی مقام رحمةٌ للعالمینی پیامبر اعظم که سفره رحمت الهی را برای تمام عوالم، برای همه « وَ ما أرَسَْلنْاکَ إلِاَّ رَحمَْةً لِلعْالمَینَ* عابدِینَ 

و سایر آیات را شود. بخش این سلسله انبیاء و اولیاء از او یاد میکند در وجود آن انسان کاملی است که به عنوان پایانمی ها گستردهانسان

کنم. بنابراین امام مهدی علیه السلام و معارف پیرامون آن تان تقدیم میهای اصلی را خدمتهم شما انس دارید، من دارم همان سرفصل

در واقع راز خاتمیت است. راز خاتمیت خاتم انبیاء  علیه الصلاة و السلامکنیم به معارف مهدویت، امام مهدی رت که ما از آن تعبیر میحض

، لذا اگر بگوییم امام مهدی علیه السلام آرمان همه ادیان است؛ سخن علیه الصلاة و السلامدر وجود خاتم الاوصیاء است، حضرت مهدی 

درستی گفتیم، اگر بگوییم آرزوی همه پیامبر است، سخن درستی گفتیم، اگر بگوییم امید همه صالحان است و مؤمنان است، سخن درستی 

درستی گفتیم. اگر بگوییم عشق همه اولیاء و اصفیاء  گفتیم. اگر بگوییم چشم و چراغ همه مظلومان و مستضعفان است در تمام تاریخ، سخن

افتخار زندگی است، سخن درستی گفتیم. اگر بگوییم موعود قرآن است و اگر بگوییم خلاصه دلبر همه دلبرها است، سخن درستی گفتیم. 

شان چنین کسی باشد، یعنی کسی امامدر زمان امام مهدی علیه السلام هم افتخار بزرگی است. یعنی آن امتی که این توفیق را دارند که 

دانید این های الهی در وجود او جمع است، افتخار زندگی در زمانه او و در زیر پرچم امامت او، میکه در واقع همه اسرار الهی، همه رسالت

های هایی را از نعمتنعمتمان شده دیگه، خیلی شکر دارد. شما امشب اگر بخواهید جزء افتخارات بسیار بزرگ است که حالا شامل حال

اش خدای متعال را شکر کنند این است که خدای متعال نعمت امامت حضرت هایی که مؤمنین باید در بارهالهی شکر کنید، از اعظم نعمت

انبیاء نیست.  قابل مقایسه با زندگی در عصر سایراین خیلی نعمت بزرگی است.  حجت بن الحسن المهدی علیه السلام را به ما کرامت کرده،

تر از زندگی در تر و شریفتان جالب باشد حتی زندگی در عصر خاتم انبیاء، زیست در عصر خاتم اوصیاء به دلایلی برتر و بافضیلتشاید برای
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ها مان سرفصلها از هخب ببینید حالا که این سخن را گفتیم، ایناست. صلوات بفرستید.  صلی الله علیه و آله و سلم عصر خود خاتم انبیاء 

کنم. برای این که امشب تواند مورد گفتگو و مباحثه قرار بگیرد و باید بسط داده بشود. من دارم این کلیدها را عرض میاست دیگه که می

م اها است، همین چیزها است دیگه. عرض به محضرتان بخوانم برای شما دلیل سخن.. عیدی ما هم بهترینما باید عیدی بدهیم، دیگه شب

یَا عَلیُِّ وَ اعْلمَْ أنََّ »از زبان پیامبر عزیزمان که خطاب به امیرالمؤمنین علیه السلام، حضرت فرمودند:  علیه الصلاة و السلامرا از امام صادق 

هایی هستند که در آخرالزمان هستند. ین آنها و مردم از نظر یقترین، برترین انسانعظیم« ...أَعْظمََ النَّاسِ یَقیِناً قَوْمٌ یَکُونوُنَ فیِ آخِرِ الزَّمَانِ

فَآمنَوُا بِسوَاَدٍ فیِ »ها مستور شد. شان هم از آنحجت زمان« وَ حُجِبَ عنَْهمُُ الحْجَُّةُ»ها به پیامبر که ملحق نشدند، این« لمَْ یَلحَْقُوا النَّبیَِّ»

ها خیلی ها و ایمان اینها خیلی بزرگ هستند، یقین اینت. این است. لذا اینها اسشان از روی مطالعه و نقل آثار و اینها ایماناین« بیََاضٍ.

إِنَّ أهَْلَ زَمَانِ غیَبْتَِهِ الْقَائِلُونَ بِإمِاَمتَِهِ الْمنُتْظَرُِونَ »فرمودند:  علیه الصلاة و السلامالعاده است. در یک بیان بسیار زیبایی هم امام سجاد فوق

ها فرمودند کسانی برترین از اهالی همه زمان «أفَْضَلُ أهَْلِ کُلِّ زَمَان»این خیال همه را دیگه راحت کرد. « أهَْلِ کُلِّ زَمَانلِظهُوُرِهِ أفَْضَلُ 

نتْظَرِوُنَ الْقَائِلُونَ بإِمِاَمتَِهِ الْمُ»بشروطها؛ شرطش چیه؟ کنند منتها هستند که در دوران غیبت امام زمان علیه السلام و حجت آخرین زندگی می

اش هم یک بیان خیلی زیبایی است، این ان و منتظر ظهورش هستند. با این دو شرط. البته در ادامه که به امامت او اعتقاد دارند« لِظهُوُرِهِ

الی از نظر مان باید شرح بشود و مورد توجه قرار بگیرد و آن هم این است؛ حضرت فرمودند خداوند تبارک و تعالله در سلسله مباحثاتشاء

غیبت... با « صَارتَْ بِهِ الغْیَبَْةُ عنِْدهَمُْ بمِنَْزِلَةِ المْشَُاهدََةِ»ای از عقل و فهم را داده که ها یک اندازهرشد عقلی و شکوفایی عقلی و فهم به این

ها در مشاهده است یعنی انگار نه انگار این ها به منزلهها غایب است دیگه، مستور است. غیبت در نگاه آناین که امام علیه السلام از نگاه آن

شان با حجت خدا ارتباط صمیمی، نزدیک، کنند. این قدر ارتباطشان را مشاهده میعصر غیبت هستند، گویا در عصری هستند که امام

الا یک بشارت هم به جمع عزیز شما بدهم ها هستند. خب این را هم گفتم حاین« أُولئَکَِ الْمخُْلصَوُنَ حَقّاً»عاشقانه و عارفانه است. فرمود: 

هایی که این کنیم و چقدر باید این فرصت را غنیمت شمرد، چقدر قیمتی است. خب با همه پیچیدگیای ما زندگی میکه در چه زمانه

ها توی روایات کلیدواژهها اهل ایمان هستند، اهل معرفت هستند، اهل صبر هستند و اهل وفا، این شود که ایندوران دارد کسانی پیدا می

ها خب خیلی مورد عنایت خدای ای است. اینشان در یک چنین رتبهاست دیگه. اهل معرفت هستند، اهل صبر هستند و اهل وفا. ایمان

 ها است. ای شامل حال اینمتعال هستند و عنایت الهی به صورت ویژه

شود که ما باید این دو را صدر آن با دو کلیدواژه شناخته می ة و السلامعلیه الصلاخب عزیزان من عنایت کنید عصر امامت امام مهدی 

اما کلیدواژه غیبت که از ها قرار بدهیم. یک: کلیدواژه غیبت، دو: کلیدواژه انتظار، این دو تاست؛ غیبت، دوم: انتظار. ها و شناختمعرفت

ها خارج است. با این که حضورش همه مردم است از دسترس آنخصائص دوران آن حضرت است، این که حجت خدا با این که در میانه 

شود غیبت. حالا ما و شما ها مستور است. این ویژگی زمانه آن حضرت است که میای از چشم مردم و از نگاه آنجایی است ولی در پرده

عبیری فلسفه غیبت چیه؟ این از جمله موضوعاتی به ت باید مطالعه کنیم، این غیبت یعنی چی؟ چرا غیبت؟ چرایی آن را باید مطالعه کنیم،

ها در همین تعبیر هست. این عدم دسترسی به امام ها و دقتبگیرد. خیلی نکته است که باید مورد بررسی و مطالعه خوب و پروپیمان قرار

ت خدا در این روزگار که طولانی خواهد های سخت در این روزگار و نحوه ارتباط با امام و حجعلیه السلام، این طولانی بودن غیبت، امتحان

های بزرگی ها در آن امتحان، هرچی خدای متعال بخواهد. فقط به ما گفتند، گفتند این غیبت خیلی طولانی است و امتحانبود ما شاء الله

شود؟ بهره ما از گونه تمام میاست. و این که در ایام غیبت امام علیه السلام، اتصال هدایتی ما چگونه خواهد بود؟ حجت خداوند بر ما چ

ترین مباحث اختصاصی مربوط به حوزه مهدویت است، و معارف مهدوی این است، یک هدایت الهی چگونه خواهد بود؟ این یکی از اصلی

فقیه، یتسرفصل خیلی مفصلی هم هست و پروپیمان است، جوانب گوناگونی هم دارد و از جمله مباحث مربوط به مرجعیت، نیابت، وکالت، ولا

گیرد. این که ما چگونه راه را باید پیدا کنیم در زمانی که به خود حجت الهی به صورت آشکار هایی است که این جا مورد توجه قرار میبحث

 های بسیار شیرینی که این جاشود از آن بحثمان چیه در این زمینه؟ راه هدایت چیه؟ راه نجات چیه؟ این میدسترسی نداریم. تکلیف

برنده هست خود های پیشوجود دارد، از جمله عناوینی که در همین بخش خوب است مورد مطالعه قرار بگیرد و باز به نظرم جزو بحث

شود به غیبت صغری و غیبت کبری... در غیبت صغری چه گذشته، در غیبت کبری که ما در آن عصر و تاریخ غیبت است، تقسیمی که می

های بسیار شنیدنی و هایی طی شده، از جمله بحثیم. در این مسیر طولانی چه اتفاقاتی افتاده، چه فراز و نشیبکنزمانه داریم زندگی می

تحقیق کردنی در این فصل هست. این شد پس مطلب اول. مبحث غیبت. که هم به لحاظ کلامی، هم به لحاظ چرایی و فلسفه غیبت و هم 

آشنا بشوند، به آن رسیده باشند  هایی است که باید اهالی این روزگار با آنها بحثغیبت، این شود به تاریخبه لحاظ چگونگی که مربوط می

 ای داشته باشند. پس این شد یک سرفصل. های ویژهو دریافت
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امام سجاد علیه انتظار. این کلیدواژه انتظار که دیدید در بیان پیامبر عزیزمان هم بود، در سخن حضرت و اما مطلب دوم عرض کردیم چیه؟ 

العاده است. حکایت از یک سبک زندگی است. سبک زندگی. مبانی معرفتی دارد ولی السلام هم به یک تعبیر دیگری بود، این هم خیلی فوق

گیرد، یک نوع حیات متفاوتی است، حیات منتظرانه است. یک جنسی هایش کل محیط زیست انسان مؤمن این روزگار را در بر میجلوه

( حیات، زیست منتظرانه است. خب این زندگی، این سبک 97)نحل/« فَلنَُحیِْیَنَّهُ حیَاةً طیَِّبَةً »ز حیات طیبه که در قرآن کریم آمده. است ا

های عملی خودش را دارد و سلوکی خودش را، در اتصال با خدای متعال، در های معرفتی خاص خودش را دارد، هم جنبهزندگی هم جنبه

ها، در ارتباط با جامعه و تاریخ و آن نقشی که انسان مؤمن منتظر باید در زمانه خودش د حجت خدا، در ارتباط با سایر انسانارتباط با خو

گویند منتظر گویند نقش مصلحانه است، خیلی تعبیر قشنگی است دیگه، میاش کردند میایفا کند، یک نقش متفاوتی است که حالا خلاصه

اش صالح باشد و ثانیاً باید مصلح باشد. یعنی عملیات اصلاحی داشته باشد. این هم یک عنوان هست که ما باید در بارهمصلح اولاً باید خودش 

به تفصیل مطالعه کنیم، این جا جایی است که ما در جستجوی کشف رسالت خودمان و وظیفه خودمان هستیم. من هر وقت این تعبیر 

آن کلیدواژه اختصاصی اهل زمان آن حضرت و مأمومین این امام علیه السلام لیه السلام و به عنوان زیبای انتظار را در باره امام مهدی ع

 (200ان/عمرآل) «یا أیَُّهَا الَّذینَ آمنَوُا اصبِْرُوا وَ صابرِوُا وَ رابطِوُا وَ اتَّقوُا اللَّهَ لعََلَّکمُْ تفُْلِحُونَ»افتم که فرمود: خوانم یاد این آیه کریمه میوقتی می

اش گفتگو کردیم با عزیزان و دوستان به همین مناسبت هم آیه را خوب که ما یک سال آیه سال گذاشته بودیم این را و مفصل هم در باره

گذاری شده که به مطالعه کردند. خیلی عنوان جذابی است انتظار فرج، انتظار ظهور که با همین کلیدواژه انتظار فرج در روایات ما نشان

محبت، نای در واقع انتظار امنیت، انتظار صلح، انتظار رفاه، انتظار علم، انتظار معنویت، انتظار اخلاق، انتظار کرامت، انتظار صفا، انتظار مع

انتظار صلح جهانی.  امنیت جهانی. انتظار صلح؛ گوییم انتظار امنیت؛انتظار عشق، به همین معانی هست. آن هم در منظر جهانی یعنی می

لا  یَعْبُدُوننَی»جهانی.  ترین سطح آن؛اش و جهانی. انتظار بندگی خدا در عالیترین رتبهنتظار کرامت؛ کرامت جهانی. انتظار علم؛ در عالیا

السلام یعنی  ترین رتبه و در فراگیرترین حد ممکن. انتظار مهدی علیهعدالت جهانی در عالی انتظار عدالت؛ (55نور/) «...شیَئْاً یُشْرِکُونَ بی

دهد، امیدی که دهد، روحی که میاش، حسی که مینظیر است یعنی عالمش، حالش، حال خوشواقعاً بیاین. این چقدر جذاب است. 

علیه الصلاة آرای حضرت مهدی دهد که تمام نشدنی است. در نام دلها آن انرژی مثبتی که میدهد. به قول جواندهد، تحرکی که میمی

شود یک سبک زندگی، یک جمع است. انتظار مهدی علیه السلام یعنی این همه و البته بیشتر از این که عرض کردیم. خب این می و السلام

المللی، یعنی یک بابی است برای خودش، نوعی از سلوک، سلوک معنوی، سلوک اخلاقی، سلوک خانوادگی، سلوک اجتماعی، سلوک بین

، لذا من معتقدم خودسازی اهالی این روزگار کاملاً با خودسازی گیردروی همه مؤمنین قرار می ای است که پیشیک سبک زندگی ویژه

شود، ها میشوند، دستگیری که از آنشود، کمکی که میها باز میاهالی روزگار سایر امامان علیهم السلام متفاوت است. ابوابی که به روی آن

زمان سایر انبیاء حتی خاتم انبیاء و اهالی روزگاران سایر امامان ما نیست. منحصر به فرد است و شوند قابل مقایسه با اهالی هدایتی که می

های عینیت اجتماعی در آن هست، ها معنا شده، تمثل عینی دارد، جلوهکنیم که خیلی از این حرفای زندگی میخدا را شکر که ما در زمانه

ترس است، نماد دارد، مثال دارد، عینیت دارد، توی کتاب نیست، صرف یک توصیف نیست، یک اگر یک زمانی آرزو بود این آرزو الان در دس

شرح نیست، یک حقیقت است، یک عینیت است، تجلی اجتماعی دارد، تجلی واحد انسانی دارد، عینیت و تمثیل و تجسد خارجی دارد، این 

تواند مهدوی و سیروسلوک مهدوی و سبک زندگی مهدوی را کاملاً می تواند این حقیقت زیستویژگی مخصوصاً زمانه ما است که انسان می

اش مشاهده کند و ببیند، این دیگه حالا خصوصیت زمانه ما است چون تاریخ غیبت خیلی طولانی است، در تمثیل اجتماعی و عینیت فردی

ای از زمان که ما ی که پشت سر گذاشته شده این قطعهاهزاره غیبت است. از این بیش از هزار سالی که ما پشت سر گذاشتیم، از این هزاره

از هر زمان دیگری تجلی نور مهدوی بیشتر است و شعاع این و درخشش آن و تلؤلؤ آن از هر زمانی بیشتر  کنیم،داریم در آن زندگی می

ت هم شکر کنیم، چون خود تاریخ غیبت کنیم که باید خدای متعال را از این جهقابل دریافت است، زمانی که ما داریم در آن زندگی می

هایی که وقت نهای متراکم، تودرتو که آتاریخ پرفراز و نشیبی است، زمانه ظلمت الله مشاهده خواهیم کرد به اتفاق شما،که حالا ان شاء

اش ای خلاصهواهم در یک کلمهکشیدند و حالا در زمانه ما که اگر بخخواستند این نور هدایت را داشته باشند، حفظش کنند، چی میمی

یعنی مثل آن حالت صبحگاهی هست که خورشید دارد  شود گفت زمانه مطلع الفجر است،کنم زمانه ما از نظر ارتباط با ساحت مهدویت می

شدید کرده. انتظار طلوع خورشید را خیلی بالا برده. این انتظار را خیلی ت ای دمیده و آن درخششکند یک فجری، یک سپیدهطلوع می

زمانه ما یک چنین خصوصیتی دارد. از جمله موضوعاتی که ما به اتفاق شما باید مطالعه کنیم همین موضوع است. این قطعه از تاریخ و 

نسبت آن با امام مهدی علیه السلام و این مسأله طلوع فجر و مسأله انقلاب اسلامی ما، این انقلاب کبیر اسلامی، این تحول بزرگی که در 

ها از جمله چیزهایی است که باید حتماً موضوع مطالعه زمانه ما اتفاق افتاده، نسبت آن با امام مهدی علیه السلام این چه نسبتی است، این
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بندی کنم که بیش ما قرار بگیرد. این آن فهرستی بود که من خواستم خدمت شما عرض کنم. اگر بخواهم در دو سه جمله عرائضم را جمع

شناسی است، بندی، ما یک فصلی داریم که خیلی دلنشین است در مطالعات مهدوی، فصل مهدیتان نکنم، در این جمعخسته از این هم

. خودش یک عنوان است، از عناوین جذابی است که باید مطالعه بشود. راجع به خود حضرت مهدی علیه السلام، رسالت علیه الصلاة و السلام

آن حضرت، مقامش، مأموریتش، آرمانش، روش او، دوستانش، دشمنانش، این خودش یک سرفصلی است. راجع به ولادتش و راجع به 

هایی است که باید باشد ها از آن بحثدانید اینبزرگوارشان، راجع به مادر آن حضرت، میغیبتش، راجع به خانواده آن حضرت، راجع به پدر 

رسید به همان بحث شناخت تاریخ حضرت، تاریخ غیبت، غیبت صغری، غیبت دهید میهای ما و ادامه هم که میجزء مطالعات ما و شناخت

توقیعات خودش یک سرفصل بسیار اثی که از آن حضرت به ما رسیده، کبری و مسیرهایی را که در این بین هست. کلمات آن حضرت، میر

شود یکی از آن وجوهی که پیش شان. این میجذابی است که ما داریم و الطاف و عنایات خاص آن حضرت در این روزگار نسبت به دوستان

ن منتظرانه نسبت به حضرت. چه مربوط به... گردد به آن رفتارهای شیریروی ما هست از معارف مهدوی. یک فهرست دیگر در واقع برمی

کند برای انسان، یاد امام علیه السلام، شود به یاد آن بزرگوار، چون یک عالمی درست میهایی که مربوط میعلاوه بر آن حوزه معرفتی بخش

، صدقه برای سلامتی آن حضرت، اظهار شوق به او، گفتگوی با حضرت، سوز و گداز در هجران آن حضرت، برگزاری مجلس به یاد آن حضرت

ای اش چند جملهنوشتن به یاد آن حضرت، هدیه برای آن حضرت، تعظیم و تکریم هر چیزی که نسبتی با او دارد تا مسأله انتظار که در باره

از دل آن بحث ها به یک نقطه برسد و آن نقطه که نقطه شاید کلیدی در مباحث مربوط به مهدویت هست و عرض کردیم. شاید همه این

علیه ت، سلوکی است تا عشق و محبت و مودت و از مودت تا نصرت و یاری امام شود مسأله نصرت است. یعنی از معرفانتظار استخراج می

، یعنی تکالیفی که ما نسبت به حجت خدا داریم، گذشتگان ما در این زمینه چقدر گفتند، چقدر نوشتند، یک کتاب خیلی الصلاة و السلام

بندی ای داریم؟ اوج آن وظیفه همین نصرت است. با کلیدواژه نصرت و یاری جمعگی نوشتند؛ تکالیف الأنام فی غیبة الامام. ما چه وظیفهقشن

کنیم. باز این آوریم و استخراج میشود یکی از آن عناوینی که ما از دل مباحث مربوط به انتظار به دست میشود که خب خود این میمی

، چون تمنای هر کسی عزم قلبی بر نصرت امام علیه السلام چه در غیبتش چه در ظهورش ستی که نوشتم خیلی جالب است؛جا من فهر

ای با دوستان حضرت، یاری دوستان حضرت، ارتباط با کانون اصلی دیدار است، ظهور است، درک زمانه ظهور آن حضرت است. ارتباط شبکه

شود همان نایب امام علیه السلام و نصرت او و یاری او. ترویج یاد حضرت در زبان، در اقدام، در هنر، های الهی در عصر غیبت که میهدایت

ها است. رفتن به مصاف دشمنان امام علیه السلام. مبارزه فرهنگی، مبارزه ترین سرفصلها است. مبارزه با دشمنان حضرت یکی از اصلیاین

هایی که ها دستور کار منتظران عصر حضور است و آنض کنم مبارزه نظامی، انواع و اقسام آن، ایناقتصادی، مبارزه علمی، اجازه بدهید عر

 تان عرض کنم.خواهند بر جایگاه ناصر و نصرت قرار بگیرند. این هم نکته پایانی که گفتم خدمتمی

گشوده ی بزرگ یهاکنیم که این ابواب به وسیله انسانمیای زندگی ... گفتم ما در یک زمانهامید داریم ان شاء الله به فضل پروردگار متعال

شده، از آن رمزگشایی شده، از نظر علمی و معرفتی رمزگشایی شده، از نظر سلوکی رمزگشایی شده، از نظر اجتماعی و عینیت اجتماعی از 

ها خیلی لی جلو هستند، یعنی مسیر برای آنکنند خیآن رمزگشایی شده، خیلی کار ما جلو رفته، یعنی کسانی که توی روزگار ما زندگی می

ها را باز کردند برای ها این راههموار است. کاری است که بزرگان ما انجام دادند. منتظران حقیقی، عالمان وارسته، مجاهدان، شهیدان، این

کند، وظیفه ما خیلی وظیفه سنگین میبرداری کردند، رمزگشایی کردند. این چیزی است که رسالت ما را خیلی ما، از این همه راز پرده

اش به دوش ما و نسل ما است، ما بتوانیم در این مقطع این وظیفه بزرگ را و این نصرت را ها همهبزرگی است، بار این تعهدها و این رسالت

ان، این مجاهدان، این منتظران حقیقی الله خداوند تبارک و تعالی به حق همه این شهداء، این عالمبه درستی انجام بدهیم. امید داریم ان شاء

وظیفه بزرگی را که در این قطعه حساس از تاریخ بشریت یعنی تاریخ عصر انتظار داریم ان به ما هم توفیق بدهد ما هم بتوانیم ان شاء الله 

رار بدهد. سبک اندیشه منتظرانه، سبک مان قشاء الله از عهده انجام این وظیفه بربیاییم و خدای متعال ما را جزء منتظران واقعی امام زمان

الله. خیلی خوب این عرائض من. حالا در این گفتارهای ماه، ما سعی سلوک و زندگی منتظرانه را ان شاء الله به همه ما کرامت کند ان شاء

توانیم برسیم. ها طبعاً نمیبحث کنیم ان شاء الله براساس یک ترتیبی این موضوعاتی که من برای شما فهرست کردم البته ما به همه اینمی

شود، اساتیدی به شود به لطف خدای متعال، سیر مطالعاتی آن تقدیم میها در این جلسات به عزیزان تقدیم میکنیم و سرفصلانتخاب می

الله منابع مکتوب به صورت شاءتان را مطرح کنید، ان ها ارتباط بگیرید، گفتگو کنید، سؤالاتشوند برای این که بخواهید با آنشما معرفی می

دانیم، سرتان کند چون شماها که فرصت مطالعات تفصیلی ندارید. خب این را ما میها و آثار که کار را آسان میکار نمایشگاهی از آن کتاب

کند. یک برای شما آسان می شود یک تفرج برای شما ان شاء الله که این کار راشلوغ است، درس دارید، کار دارید، این جلسه ماهانه ما می

از جهت منابع مطالعه، آن جایی که این  شوید ان شاء الله،یادآوری است و بعد در کنارش امدادهایی است که شما خواهید شد، کمک می
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ها سترده و اینمند هستند به مطالعات عالی و گگیرد، البته عزیزانی که علاقهشود، در دسترس قرار میسازی میها برای شما آسانبحث

اش کار پژوهشی و تحقیقی و شان محفوظ است. ما نه، یک ارائه بفرمایید نه ابتدایی است نه خیلی پیشرفته و عالی. پیشرفته و عالیسهم

ها را شان خواهیم کرد. ابتدایی هم که شماها این بحثهایی که اهلش هستند. این راه باز است. اگر هم خواستند کمکها است برای آناین

ها نیست. بنابراین ما یک ارائه متوسط خواهیم داشت که هم آن پیچیدگی مباحث پیشرفته در آن نباشد، پشت سر گذاشتید و توقع شما این

ها را گلچین کنیم. ما با یک گلستان های ابتدایی در آن نباشد. ضمن این که باید براساس فرصت شما ما این بحثهم این بداهت بحث

اجه هستیم در گلستان مهدی. خب باید برای شما یک دسته گلی، گلچینی بیاوریم توی این جلسات که ان شاء الله رائحه پرگلی مو

سراغ مطالعه، سراغ تان را زیاد کند، ان شاء الله خودتان بروید تان کند و آن عطرش ان شاء الله هوش از سرتان ببرد، شوقسرمست

یک راهگشایی، یک ایجاد انگیزه و یک ارائه در حد  شود؛ها. کار ما در این جلسات طبعاً پس این میینسیروسلوک، سراغ برداشت و امثال ا

ای شود کرد. البته جلسات ما در آینده تک جلسهپخت مهیا ذیل هر کدام از این عناوین در یک مجلس چه کار میبالاخره یک غذای خوش

شود ان تان تقدیم میای باشد که خدمتتواند یک بستهآن دفعه من اشاره کردم. این می نخواهد بود. حالا بستگی دارد به کمک شما که

الله الرحمن و کمکی که در طول ماه خواهید شد برای این که آن مطالعات خودتان را داشته باشید و در عین حال ان شاء الله برویم شاء

ی معارفی است ولی بعد سیروسلوکی هم خواهد شد. یک مقدار هاها بحثبحثجلوتر کارهای غیرمطالعاتی هم خواهد داشت، علی العجاله 

ترسانم عملیاتی یعنی چی. ان شاء الله به وقتش های اجتماعی و عملیاتی هم خواهد داشت ان شاء الله. حال من فعلاً شما را نمیفعالیت

به اتفاق شما در این جلسات گفتار ماه ان شاء کاری است که ما ها برای شما آشکارسازی خواهد شد ان شاء الله. پس این فصل به فصل این

ای در شوم، الان هم در خدمت شما هستم برای این که اگر سؤالی، نکتهالله خواهیم داشت به لطف پروردگار متعال. من بیش از مصدع نمی

تان هستیم علاوه بر این طرح بفرمایید در خدمتهای امشب ما و روشی که خواهیم داشت، یک وقت سؤالی داشته باشید مارتباط با بحث

به محضر حضرت جواد علیه السلام، عزیز ما خواهند داشت ای مختصر، ان شاء الله یک عرض ارادتی کنم یک چند دقیقهالله فکر میان شاء

شان نرسند آقای سلیمانی. خدا دانم پذیرایی چیزی دوستان خواهند شد ان شاء الله. چون احتمالاً به غذای خوابگاهبعد هم که دیگه نمی

 مانید. غذا نمیخیرتان بدهد، پس نگران نباشید امشب بی

شان این بود که آیا این ای داشته باشید محضرتان هستم. بفرمایید. استحضار دارید سؤالؤالی نکتهتان هستم اگر سخب من در خدمت

انتهایی نداشته باشد. ولی فصول ما چرا. مثلاً ما هر فصلی های ما انتهاء دارد، امید داریم که جلسات ما جلسات مثلاً انتهایی هم دارد؟ فصل

الله طراحی خواهیم کرد که توی این مسیر فرض جلسه، گاهی سه جلسه مثلاً یک مسیری را ان شاءکنیم مثلاً یک یا دو را که مشخص می

شود. مثلاً فرض کنید ما دوازده جلسه... آن دفعه عرض کردم حدوداً ده جلسه مطمئن ما در بفرمایید یک سلوک سالانه ما در آن تعریف می

تان آن سیر مباحثات ما خدمت 1403و ان شاء الله در  1402م با شماها توی سال روییک سال خواهیم داشت. یکی دو جلسه مقدماتی می

شوند و حالا توضیح خواهیم داد کنم، بخشی را اساتیدی هستند که دعوت میتان تقدیم میها را بنده خدمتخواهد بود. بخشی از این بحث

کنند. ها نه همین متن را اکتفاء میهای پیرامونی را بگذرانند، بعضیثمند هستند آن بحتان. دوستانی که علاقهان شاء الله بعداً خدمت

هایی که تشریف تری راجع به آن بحث شرکت کنند توی همین شبای جدیمند هستند که در یک کارگاه مباحثهبعضی از عزیزان علاقه

ه توی آن حوزه مبرز هستند؛ کار کردند، تحقیق کردند، ها و اساتیدی کشود، آن جلسه با حضور کارشناسآورید این کارگاه برقرار میمی

شوند و ارائه خواهند داشت خدمت ها دعوت میکنیم دیگه، با سلیقه بنده آنها اطمینان پیدا میکتاب نوشتند، مقاله نوشتند و ما به آن

مند هست اما سلسله مان زمانما موضوعات تان... بنابراینای است که ان شاء الله خدمتمان، آن عرض کردم یک بسته برنامهعزیزان

دهد، برای آن امدی و انتهایی تعیین ان شاء الله برویم تا عصر ظهور دیگه، ان شاء الله دیگه ببینیم تا کی خدا توفیق میهایمان بحث

 کنیم ان شاء الله. بفرمایید. نمی

کند؟ و این که آیا همان طوری که حالا به صبح صادق ودید جایی پیدا میکلیدواژه فرج در شبکه مفاهیمی که فرم ـ مشخصاً سؤالم این بود؛

توانیم ما در و کاذب، حضرتعالی تشبیه کردید و بلایا و امتحاناتی که توی عصر غیبت کبری هست آیا این فرج هم تدریجی است و مثلاً می

در مباحث شما بپردازید که شاید توی این جلسه جا نشود و  آفرینی بکنیم یا نه و ذیلش حالا یک سؤال خیلی جزیی داریمتحقق آن نقش

توانیم از آن بیان معروف رهبر معظم انقلاب است که فرمودند فلسطین کلید رمزآلود فرج امت اسلامی هست، آیا توی این شبکه ما می

 محضر شما یک تبیینی از این بیان داشته باشیم؟ خیلی ممنون.
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مان هست. یعنی انتظار کاملاً گره خورده به همین کلیدواژه فرج است و چقدر هم که فرمودید جزء مباحثات هاییج: متشکرم. دقیقاً نکته

ای که شد که شما در واقع انتظار فرج پیش برنده است چون خود انتظار هم بخشی از فرج است، به ما این جوری معرفی کردند. توصیه

لذا کل عصر انتظار به هر میزانی که ظار برای شما فرج است، بخشی از فرج خود انتظار است. داشته باشید، بعد حضرت فرمودند خود این انت

مند شدند، منتها این فرج یک فرج جزیی است یعنی نسبت به افراد است یا نسبت شان عمل کردند از فرج بهرهبه رسالت و وظیفهمنتظرین 

وصیت پیدا شده که یک جامعه بزرگی، یک سهم قابل توجهی از فرج را به خاطر عمل زمان ما این خصها است. به بعضی از جوامع یا خانواده

شود انقلاب اسلامی، این ویژگی عصر ما است. با این خصوصیت یک عملیات تمهیدی مند شدند که اسمش میبه وظیفه انتظارشان از آن بهره

که این بالاخره پیش  ، همان طلوع خورشید ولایت عظما استبزرگ برای فرج کلی فراهم شده. فرج کلی هم که اسمش ظهور است دیگه

الله در کنیم. راجع به فلسطین که فرمودید اتفاقاً حالا ان شاء رو است و داریم ان شاء الله به آن سمت به لطف خدای متعال حرکت می

هدی علیه السلام. در آن بحث دشمنان هایی که محضرتان خواهد شد ما یک بحث خیلی حساسی خواهیم داشت راجع به دشمنان مارائه

ها که رسید به کانون دشمنیهای معرفتی ما خواهد بود، در بحث دشمنان مهدی علیه السلام و مهدویت، شما میترین بحثکه جزء جدی

نبال سد راه مهدی علیه السلام ها از روز اول دیهود است و این جریان صهیونیسم را با این نگاه ان شاء الله مطالعه خواهید کرد و این که این

بودند. لذا کانون اصلی درگیری نهایی با جریان دشمنان مهدویت و دشمنان امام مهدی که یعنی در واقع دشمنان اسلام و یعنی دشمنان 

ات خوبی هم در این بشریت هست این مبارزه با جریان صهیونیزم است، این ان شاء الله آن تبیین خواهد شد با مستندانش، با تدابیر، مطالع

خواستم بگویم آن بشارت بشارت گیرد، میالله هم اساتید به شما ارائه خواهند کرد، هم منابع در دسترس شما قرار میزمینه هست، ان شاء

 بزرگی است. بله ممنونم. بفرمایید. 

وانیم داشته باشیم حالا توی فضای دانشگاه یا تآفرینی اجتماعی میما قرار است به چه هدف مشخصی برسیم؟ علاوه بر خودمان چه نقشـ 

 توانیم بعدش بگذاریم چی هست؟ های دیگر و حالا مثلاً تأثیری که میتشکل

من کم و بیش دارم جزء آن افرادی هستید که همین الان هم در حال  تان با شناختی کهای که... البته شما بحمدالله همهج: ببینید از لحظه

بخش و پیش برنده )قطع صدا( گری هستید به لطف خدای متعال. ان شاء الله این مباحثات ما تکمیل کننده و سرعتهمین فعالیت و کنش

کند فرمایید. یعنی هر جلسه معرفتی که ما این جا داشته باشیم یک سهمی برای شما درست میهمین چیزی است که شما می ولی دقیقاً

در ترویج. یعنی فرض ما در گفتگوی با شما عرض کردم گفتگوی مبتدی نیست، اگرچه گفتگوی منتهی هم نیست. گفتگوی متوسط است، 

کنند دارند در عرصه آن سبک زندگی منتظرانه و عمل به وظیفه انتظار الان هم دارند عمل میگفتگوی متوسط یعنی با کسانی که الان 

ای که به تواند برای شما تثبیت کننده، تقویت کننده و پیش برنده باشد. از هر ارائهها میبنابراین ان شاء الله به لطف خدای متعال این ارائه

تان شود. به اندازه وسعهای عملیاتی برای شما تعریف میدیگرش خواهید داشت در واقع رسالت شود و فعالیتی که شما تا ماهمحضرتان می

ای که برای شما تان، به هر اندازههای اجتماعیتان، توی جمعای که دارید، توی جمع خانواده، توی جمع دوستان دانشجویو به اندازه علاقه

توانید این ای شما میام جهانی است دیگه و شما هم بحمدالله ورود دارید توی هر صحنهممکن است. توی فضای مجازی که دیگه عرصه اقد

 دهیم را بسط بدهیم. کاری که ما در این یک جلسه انجام می

با اللهم صل علی محمد و آل محمد. اجازه بدهید قبل از دعا، ما یاد کنیم به رسم قدرشناسی از کسانی که مؤسس این بنای فاخر بودند که 

های آغاز تأسیس این مجموعه همین مکانی که شما در آن های پاکیزه این حسینیه را بنیانگذاری کردند و در آن سالهای خوب، نیتنیت

های دینی در مسیر تحقق انقلاب اسلامی و منشأ آثار فراوان و برکات فراوان. من آمدم بعد از ظهر قبل از این نشستید شد منشأ نواندیشی

ها است، این مکان همان ها همان صندلیای این جا آمدم یک کمی آن جا نشستم، خب این صندلیتشریف بیاورید یک چند لحظهکه شما 

ها است که بحمدالله حفظ شده به لطف خدای متعال. فریادهای پر از حکمت شهید مطهری، فریادهای مکان است، این محیط ارائه همان

ها و بعد شنود انسان آن شور و آن التهاب و آن ارائهجا الان پیچیده است، توی این سالن هست. یعنی می پر از طراوت مرحوم شریعتی، این

ها داشت. از جمله ها هزینهها داشتند آن هم توی زمانی که آن ارائهجا ارائه آن فهرستی از بزرگانی از علم، از حکمت، از روحیه جهاد که این

ا را بستند دیگه و نگذاشتند آن خط ادامه پیدا بکند. ولی در همان ایامی که بود چه برکاتی داشت و چه هایش این شد که این جهزینه

انتشارهایی که به بعضی از دوستان گفتم، گفتم من خودم یادم هست که ما یکی از بالاخره منتشر کنندگان آثار این جا بودیم. یعنی این 

آمد البته خطرش خطر جان شما بود، داشتن آن و منتشر کردن آن، ولی خب دیگه این جزوات میها، شد به جزوهها که تبدیل میسخنرانی

کردیم این مطالب را و چه حالاتی بود و چه روزگاری. غرض گفتم یاد کنیم و از کردیم. جزو کسانی بودیم که توزیع میما از این کارها می
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ها این جا تأثیر داشتند از مرحوم میناچی، کسانی که در تأسیس و در بنا و اداره و اینبنیانگذاران، از مؤسسین و از مرحوم دکتر همایون، 

که حالا باید جداگانه یک وقتی در این باره این جا یک کاری هم بشود محضرتان که آن هم از کارهای شیرینی هست که یک روایتی بشود 

ارند، با این جا خاطره دارند، در آن ایامی که حضور پیدا کردند، برای خود من آن سابقه و آن قضایا، چقدر رهبر عزیزمان این جا را دوست د

ای و از این که ما این جا ارتباط داریم، از این که این برنامه هست خیلی ایشان خوشحال هستند الحمدلله. فرمودند یک وقت یک جلسه

 غرض این که این را خواستیم به رسم قدرشناسی هم عرض کرده باشیم. 

وحَافظِاً وَ  اًیّکُلِّ ساعَةٍ وَلِ یهذِهِ السّاعَةِ وفَ یوَعَلى آبائِهِ ف هِیْالْحجَُّةِ بْنِ الْحَسَنِ صَلَواتُکَ عَلَ کَیِّاَللّهمَُّ کُنْ لِوَلِ اللهم صل علی محمد و آل محمد

اعوانه و أَنصْاَرهِِ  ریعجَِّلْ فَرَجهَُ، وَ سهَِّلْ مخَرَْجَهُ وَ اجعَْلنَْا مِنْ خ همَُّ. اللَّلاًیطَو هایتِّعَهُ فحتَىّ تُسْکنِهَُ أرَْضَکَ طَوعْاً وَ تُمَ ناًیْوَ عَ لاًیقائِداً وَ ناصرِاً وَدَل

 وَ الْمُستْشَهَْدیِنَ بَیْنَ یَدیَْهِ.

ها موفق استوار در ادامه راه آن هایمان را از مجلس ما خشنود بفرما. ما را با ثبات قدم، با قدمارواح مطهر شهداء، امام راحل عظیم الشأن

ها موفق بدار. ختم زندگی ما را به سعادت قرار بده. سعادت ما را در این راه به شهادت قرار بده. قسمت های آنبدار. ما را در پیگیری آرمان

ود نازنینش قرار بده. عزیزانی را که برای ما حفظ بفرما، ما را قدرشناس وجدهیم به حق اولیائت به حق مقربان درگاهت عزیز رهبرمان را می

در جبهه مقاومت مشغول مجاهدت هستند یاری بفرما، نصرت خودت را بر مظلومان غزه و فلسطین و بر مجاهدان فلسطین نازل بفرما. 

وار و ذلیل و منکوب شان را خهای خبیث و پلید را بیش از این و حامیانتبهکار، صهیونیست صهیونیزم دشمنان اسلام، آمریکای جهانخوار،

بفرما. یک بشارت هم به شما بدهم این است که الحمدلله، حالا فرصت تحلیل نیست اگر خواستید برای شما جلسه تحلیلی با اهل فن 

 گذارم ان شاء الله در مسیر. عزیزان عنایت داشته باشید کار خیلی خوب پیش رفته. همین یک جمله را من از داشته باشید، خیلی خوبمی

ها .. بله آنهاپیش رفته توی منطقه مقاومت. حالا این چیزی که بیشتر نمایان هست، این شهادت کودکان و زنان و مردم مظلوم و دشواری

انگیز است. همین دیشب دیدید دیگه خبرها را، انگیز و حیرتکنند. شگفتکشند، ولی خیلی خوب دارند مقاومت میخیلی دارند سختی می

نظیر است ولی امر ها بیشود نباید هم بگذاریم عادی بشود. بله مقاومت آنر باز شهید، دیگه دارد یک مقدار عادی هم میبیش از صد نف

هایی که زدند، دیدید دائم مشغول جهاد در منطقه به قدری پیش رفته و دشمن این قدر مستأصل است، این قدر بیچاره است، ضربه

ای که الان نشینی کردند تا این مرحلهها را ببینید مرحله به مرحله با روسیاهی عقبهای صهیونیستگذارینشینی هستند، یعنی هدفعقب

شان درد ها نیاز دارد به تحلیل و تبیین و گزارش که حالا شما هم پیگیر هستید باخبر هستید. خواستم عرض کنم واقعاً دستهستیم. این

های عظیمی که الحمدلله از طرف جمهوری اسلامی دریافت شده، الساحات، و بعد پشتیبانی وحدة نکند خیلی خوب، و بعد منطقه مقاومت،

ها انجام دادند، خودش مستقلاً. حالا ان ها زدند و واقعاً کارهای بزرگی که آنهای خاصی که یمنیدر راهبری حرکت مقاومت در منطقه، گل

های شیرین الله باید مطالعه کنیم محضرتان، از جمله بحثن و نقش یمن هم ان شاءشاء الله در مباحث مهدویت یک مباحثی را ما در باب یم

شنویم، خبرهای بسیار شیرینی هم در کنار خبرهای تلخی که دائماً میتان تقدیم کنم این عرصه هست. این را هم گفتم بشارتش را خدمت

الله الرحمن. های بزرگتری داشته باشد ان شاءکند ان شاء الله که این خبرها هر روز حکایت از فتحهست که امیدهای بزرگی را زنده می

دانید چیه دیگه؟ پاسخش این است: ما پاسخش میبس های، تمناهای رژیم صهیونیستی برای آتشاخیراً این جوری است که خواهش

بس بس موقت نه، آتشگویند آتشزنند، میهای فلسطین دارند چه جوری حرف میخواهیم. ببین جبهه مقاومت و بچهبس موقت نمیآتش

ز در حال انجام دارد، باخبر گویید. الان گفتگوها توی این طراکنیم نه شرایطی که شما میخواهیم محکم با شرایطی که ما تعیین میمی

های هم این روزها توی سطح جامعه ما باشید و در این شب ولادت امام جواد علیه السلام دعا کنید برای فتح و پیروزی نهایی. یک حرف

سر احساسات و  ها ازارزشی است، عنایت داشته باشید. بعضیهای بیها حرفدهند، این حرفها هم به آن موج میبعضی ها گفتند،بعضی

هایی است که... دانید این حرف از آن حرفشان مثلاً درگیر شدن جمهوری اسلامی به شکل مباشر توی میدان است. میها، یعنی توقعاین

زنند که انگار فردا باید ظهور اتفاق بیفتد و وقتی کنند یک جوری حرف میمثل کسانی است که وقتی راجع به فرج امام زمان صحبت می

خلاف موازین است، برخلاف امنیت ملی ما است، برخلاف مصلحت جبهه  ها خلاف حکمت است، خلاف درایت است،نشد آن وقت.. این

مقاومت است. همان توقعاتی که درست کردند راجع به حزب الله لبنان و بعد هی دائم یادتان هست آن اوائل هی منتظر که فردا، الان سید 

های خاص د، الان... بدون این که اصلاً توجه داشته باشند این ساحت یک ساحت درگیری پیچیده است. پیچیدگیآیمقاومت به میدان می

دارد و تحت قیادت است، تحت برنامه دقیق دارد کار الحمدلله خودش را دارد. تقسیم کار شده است. هر کسی دارد سهم خودش را برمی

 کنند حالا در کرمان یک جور، در سوریه یک جور،الا مثلاً الان گاهی از عزیزان ما را شهید میها است دیگه، که حرود. از این حرفپیش می
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ها اتفاق بیفتد و بارهایی از موشککنند یعنی این که باید حتماً یک آتشاخیراً مجدداً این اتفاق افتاد. بله جواب... بعد جواب خیال می

کنند، آورند. براساس چه موازینی تحلیل میها را به دست میها از کجا این حرفدانم اینو... نمیجمهوری اسلامی باید اقلاً وارد جنگ بشود 

کنند در حالی که این اتفاق دارد در یک منظر سردی میکنند، ایجاد دلاندازند، بعد ایجاد شبهه میها میها را توی ذهنیت جوانبعد این

تواند بهتر از این هم ان شاء الله پیش برود ولی این رود، البته میزمان دارد خوب پیش می کلان به لطف خدای متعال، به عنایت امام

کنند، این انتقام یعنی چی؟ های مباشر، بعد خودشان هستند که انتقام را تعریف میکنند برای درگیریاین توقعاتی که ایجاد می ها،تعجیل

حریف کردن توقعات امام مسلمین از نیروهای مختلف، نیروهای مسلح، کاملاً این جلو چشم این بعد اگر انجام نشد پس یعنی فلان، تیعنی 

ها را هم بدانید چون این روزها هست دیگه، رود الحمدلله، خواستم اینها طبق قاعده دارد این کار پیش میکنند. در حالی که اینتحریف می

مند بودید چرخانند اگر یک وقت علاقهدهند و میها هم به آن پروبال میند و بعضیگویها میچرخد و بعضیها میها توی ذهنیتاین حرف

اش را داریم مان آمادگیتری انجام بشود آن وقت باید برای آن وقت بگذاریم و ما یعنی به عنوان گفتار ماهها مباحثات جدیدر این زمینه

تان بود بفرمایید ان شاء الله آقای سلیمانی و دوستان اگر خواستید شما مورد مطالبهاش را داریم برای شما بگذاریم زودتر از ماه هم آمادگی

تان و آورند خدمتکنند ان شاء الله محضرتان هستیم، چه آن سهم خود من، چه سهمی که ان شاء الله از اساتید تشریف میریزی میبرنامه

آن  ها است. این گزاره بشارت،کار من کار تحلیلی نیست، گزاره به شما بگویم،های خودم را ارائه خواهند داشت. منتها من خواستم گزاره

ها را هم عنایت داشته باشید که های علیل و ناقص و احساساتی و بدون مبنا. اینگزاره امید، این هم هشدار راجع به بعضی از این تحلیل

تان در سپارم، برای همهشود. همه شما عزیزانم را به خدای متعال میها در جبهه مؤمنین نیک وقت باعث رنجش خاطر و افسردگی و این

تان باشد کنم. خوشبختی دنیا و آخرت ان شاء الله روزیها را مسألت میپرتو درخشش نور جواد الائمه علیهم السلام از خدای متعال بهترین

 به برکت صلوات بر محمد و آل محمد. 

 پایان. 


